



## СОДЕРЖАНИЕ

От редакторов	7–8
From the Editors	9–10

### ■ Реформы и развитие экономики

<i>В.М. Арсентьев, А.Е. Макушев.</i> Акционирование промышленного производства в контексте государственной политики в конце XIX – начале XX века (на примере Среднего Поволжья)	11–21
<i>Д.А. Мамонтова.</i> Принудительный труд в практике исполнения наказаний в Западной Сибири 1920-х годов	22–31
<i>Л.Н. Лазарева.</i> Экономическая реформа 1965 года в контексте проблемы многофакторности причин распада СССР	32–44
<i>А.А. Гужаловский.</i> Дефицит и теневая экономика в Белорусской ССР на фоне экономических реформ середины 1950-х – середины 1960-х годов	45–57
<i>С.Н. Андреенков.</i> Влияние рыночных реформ на экономику Сибири (1990-е годы)	58–71
<i>Е.Е. Тиникова, Е.В. Прищепя.</i> Социально-экономические проблемы монопрофильных поселений Хакасии в условиях рыночной экономики	72–79

### ■ Аграрные преобразования в XX веке

<i>В.В. Кондрашин.</i> Политика «лицом к деревне»: был ли потенциал у нэпа в аграрном секторе экономики страны?	80–92
<i>О.В. Бершадская.</i> Бедняцкие слои населения в социальной структуре черноморской деревни (1920-е годы)	93–98
<i>В.А. Ильиных.</i> Сельскохозяйственные переписи в Сибири в 1920-е годы: организация, методы обработки	99–110
<i>А.А. Плясуля.</i> Форсированное совхозное строительство в Западной Сибири (1928–1931 годы)	111–122
<i>В.Б. Лапердин.</i> Экономическое положение машинно-тракторных станций Западно-Сибирского края в 1930-е годы	123–134
<i>С.В. Шарапов.</i> Животноводство Новосибирской области в контексте аграрной политики государства накануне и в годы Великой Отечественной войны	135–147

### ■ Демографическое развитие в контексте экономических реформ

<i>В.А. Зверев, И.И. Пономарев.</i> Сибирское казачье войско: возобновление поколений казаков и неказачьего населения в конце имперского периода	148–163
<i>О.Б. Дашинамжилов.</i> Рождаемость и смертность городского населения Новосибирской области в 1959–1970-х годах: региональные факторы и особенности	164–174
<i>Р.В. Павлюкевич.</i> Влияние преобразований Н.С. Хрущева на миграционные потоки между Красноярском, Казахской ССР и республиками Средней Азии в 1960-е годы	175–186
<i>А.А. Бурматов.</i> Воспроизводство населения Западной Сибири в условиях перехода к рынку (1989–2002 годы)	187–202



---

■ **Открытые архивы**

*Д.С. Орлов.* Развитие животноводства в Алтайском крае во второй половине 1980-х годов  
(объяснительная записка ветеринарного отдела агропромышленного комитета Алтайского края) 203–213

---

■ **Сообщения**

*В.Н. Мамяченков.* Животноводство Среднего Урала в 1953–1964 годах 214–219

---

■ **Научная жизнь**

К 50-летию со дня рождения доктора исторических наук В.М. Рынкова 220–222

---

---



## CONTENTS

---

From the Editors ( <i>in Rus.</i> )	7–8
From the Editors	9–10

---

### ■ Reforms and Economic Development

<i>V.M. Arsentiev, A.E. Makushev.</i> The Corporatization of Industrial Production in the Context of State Policy in the Late 19 <sup>th</sup> – Early 20 <sup>th</sup> Century (on the Example of the Middle Volga Region)	11–21
<i>D.A. Mamontova.</i> Forced Labor in the Practice of Enforcing the Sentences in West Siberia in the 1920s	22–31
<i>L.N. Lazareva.</i> Economic Reform of 1965 in the Context of the Problem of Multifactorial Causes of the Collapse of the USSR	32–44
<i>A.A. Guzhalovsky.</i> Deficit and Shadow Economy in Soviet Belarus on the Background of Economic Reforms of the Middle 1950s – Middle 1960s	45–57
<i>S.N. Andreenkov.</i> The Impact of Market Reforms on the Siberian Economy (1990s)	58–71
<i>E.E. Tinikova, E.V. Prishchepa.</i> Socio-Economic Problems of Single-Industry Settlements of Khakassia in the Context of the Market Economy	72–79

---

### ■ Agrarian Transformations in the 20<sup>th</sup> Century

<i>V.V. Kondrashin.</i> Politics “Facing the Village”: Did the NEP Have Potential in the Agrarian Sector of the Country’s Economy?	80–92
<i>O.V. Bershadskaya.</i> Poor Strata of the Population in the Social Structure of the Black Sea Village (1920s)	93–98
<i>V.A. Il’inykh.</i> Agricultural Censuses in Siberia in 1920s: Organization and Processing Methods	99–110
<i>A.A. Plyasulya.</i> Forced State Farm Construction in Western Siberia in 1928–1931	111–122
<i>V.B. Laperdin.</i> Economic State of Machine and Tractor Stations of West Siberian Region in 1930s	123–134
<i>S.V. Sharapov.</i> Animal Husbandry of Novosibirsk Region in the Context of State Agrarian Policy on the Eve and During the Great Patriotic War	135–147

---

### ■ Demographic Development in the Context of Economic Reforms

<i>V.A. Zverev, I.I. Ponomarev.</i> Siberian Cossack Army: Renewal of Generations of Cossacks and Non-Cossack Population at the End of the Imperial Period	148–163
<i>O.B. Dashinamzhilov.</i> Fertility and Mortality of the Urban Population of the Novosibirsk Region in 1959–1970: Regional Factors and Features	164–174
<i>R.V. Pavlyukevich.</i> The Impact of Khrushchev’s Transformations on Migration Flows between Krasnoyarsk, the Kazakh SSR, and the Central Asian Republics in the 1960s	175–186
<i>A.A. Burmatov.</i> Reproduction of the Population of Western Siberia in the Conditions of Transition to the Market (1989–2002)	187–202



---

■ **Open Archives**

*D.S. Orlov.* The Development of Animal Husbandry in the Altai Territory in the Second Half of the 1980s (Explanatory Note of the Veterinary Department of the Agro-Industrial Committee Altai Territory) 203–213

---

■ **Review Articles**

*V.N. Mamyachenkov.* The Animal Husbandry in the Middle Urals in 1953–1964s 214–219

---

■ **Scientific Life**

On the 50<sup>th</sup> anniversary of the birth of Doctor of Historical Sciences V.M. Rynkov 220–222

---

---